



နောက်ဆုံးရဒေသတွင်းသတင်းတို
မတ်လ ၃၁ရက်၊ ၂၀၂၂ခုနှစ် / KHRG စာအမှတ် - 22-72-D1

**မူကြော်ခရိုင်နောက်ဆုံးရဒေသတွင်းသတင်းတို - SAC တပ်သားများမှ
ကျေးရွာတွင်းသို့ လက်နက်ကြီးများ ပစ်ခတ်မှုကြောင့် ရွာသား (၇)ဦးသေဆုံးပြီး
(၄)ဦး ဒဏ်ရာရရှိ (၂၀၂၂ခုနှစ်၊ မတ်လ)**

ဤနောက်ဆုံးရဒေသတွင်းသတင်းတိုတွင် ၂၀၂၂ခုနှစ်၊ မတ်လအတွင်း မူကြော် (ဖာပွန်)ခရိုင်၊ ဘူးသိုမြို့နယ်တွင် ဖြစ်ပွားခဲ့သည့်အကြောင်းအရာများကို ဖော်ပြထားပါသည်။ နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ်ရေးကော်မီ (SAC) နှင့် ကရင်အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်ဖွဲ့ (KNLA) တို့ကြား တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားပြီးနောက် ၂၀၂၂ခုနှစ်၊ မတ်လ ၅ရက်နေ့ ညနေ (၆:၃၀) မိနစ်တွင် SAC တပ်သားများမှ ကျေးရွာအတွင်းသို့ လက်နက်ကြီးများ ပစ်ခတ်မှုကြောင့် ရွာသား (၇)ဦးသေဆုံးပြီး လေးဦးထိခိုက်ဒဏ်ရာ ရရှိခဲ့သည်။ ထိုသေဆုံးသွားသော ရွာသား (၇)ဦးတွင် ကလေး (၃)ဦးနှင့် ခြောက်လကိုယ်ဝန်ဆောင်အမျိုးသမီးတစ်ဦးပါဝင်ပြီး ထိခိုက်ဒဏ်ရာ ရရှိခဲ့သော ရွာသား (၄)ဦးတွင် ကလေးနှစ်ဦးပါဝင်ပါသည်။ SAC မှ ကျေးရွာတွင်းသို့ လက်နက်ကြီးပစ်ခတ်မှုများ များပြားလာခြင်းကြောင့် ၀---ကျေးရွာတွင်နေထိုင်သော ရွာသားများသည် အလွန်ကြောက်ရွံ့၍ နီးစပ်ရာတောထဲသို့ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်ခဲ့ပြီး ၎င်းတို့လယ်ယာခြံထဲတွင် အလုပ်လုပ်ရန် မသွားဝံ့ရဲတော့ပေ။¹

၂၀၂၂ခုနှစ်၊ မတ်လ ၅ရက်နေ့ ညနေ (၆:၃၀) မိနစ်တွင် ဖာပွန်မြို့တွင်အခြေစိုက်သည့် နိုင်ငံတော်စီမံအုပ်ချုပ် ရေးကောင်စီ (SAC) စစ်ကွပ်ကဲအခြေစိုက် (စကခ) တပ်ဖွဲ့များ နှင့် ကရင်အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်ဖွဲ့ (KNLA) (တပ်ရင်းအမှတ်မသိရှိရပါ) တို့ကြား ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ဖြစ်ပွားပြီးနောက် စကခတပ်ဖွဲ့များသည် ရည်ရွယ်ချက်ရှိရှိဖြင့် မူကြော် (ဖာပွန်)ခရိုင်၊ ဘူးသိုမြို့နယ်၊ မယ်ကလောကျေးရွာအုပ်စု၊ ၀---ကျေးရွာတွင်းသို့ ၁၂၀ (မမ) လက်နက်ကြီးများ နှစ်ကြိမ်တိုင် ပစ်ခတ်မှုကြောင့် ရွာသား (၇)ဦးသေဆုံးခဲ့ပြီး (၄) ဦး ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သည်။

¹ ဤအစီရင်ခံစာသည် ၂၀၂၂ခုနှစ်၊ မတ်လတွင်ရရှိသောအကြောင်းအရာ၌ အခြေခံပြုပါသည်။ ကရင်လူ့အခွင့်အရေးအဖွဲ့ KHRG မှ လေ့ကျင့်သင်ကြားပေးထားသော မူကြော်ခရိုင်ရှိ ဒေသခံတစ်ဦးမှ ဒေသအတွင်း လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှု အခြေအနေအား ဖော်ပြထားပါသည်။ ချိုးဖောက်ခံရသူများ၏ အမည်၊ ဓါတ်ပုံ နှင့် နေရပ်လိပ်စာ အတိအကျအား လုံခြုံရေးအရ တည်းဖြတ်ထားပါသည်။ ကွင်းစကွင်းပိတ်အတွင်း ရေးသားထားသော အချက်အလက်များသည် KHRG မှ ရှင်းပြမှုများအတွက် ထည့်သွင်းထား ခြင်း ဖြစ်သည်။

လက်နက်ကြီးများပစ်ခတ်မှုကြောင့် သေဆုံးသောရွာသားများနှင့် ဒဏ်ရာရရှိသောရွာသားများသည် အခင်းမဖြစ်ပွားမီ အချိန်တွင် ၎င်းတို့သည် စိုက်ပျိုးခြံထဲတွင်အလုပ်လုပ်ခဲ့ပြီး ရွာထဲသို့ပြန်ရောက်လာချိန်တွင် လက်နက်ကြီးပစ်ခတ်မှု ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ လက်နက်ကြီးများမှာ ထိုရွာသားများနေသည့်နေရာသို့ ကျရောက်ပေါက်ကွဲခဲ့ပါသည်။ လက်နက်ကြီး ပေါက်ကွဲမှုကြောင့် ရွာသား (၇)ဦးသေဆုံးခဲ့သည်။ ထိုရွာသား (၇)ဦးမှာ နော်တာလူး (အသက် ၂၀)၊ နော်ထူးဖော (၅နှစ်)၊ နော်တေနီလာဝေး (၁၄နှစ်)၊ နော်ဖောဝါး (၃၂နှစ်)၊ ကလေးသုံးဦးရှိပြီး ခြောက်လကိုယ်ဝန်ဆောင်မိခင်)၊ နော်ဖောဝါး ၏ညီမဖြစ်သူ နော်အယ်မူး (၂၅နှစ်)၊ စောဖါဒေးဖိုး (၁၉နှစ်) နှင့် စောကေး (၄၀နှစ်)တို့ဖြစ်ကြသည်။

ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သောရွာသား (၄) ဦးမှာ နော်ပ--- (၁၇နှစ်)၊ နော်မ--- (၂၉နှစ်)၊ စောက--- (၃နှစ်)နှင့် စောတ--- (၂၈နှစ်)တို့ဖြစ်သည်။ နော်ပ---၏ဘယ်ခြေသလုံးတွင် လက်နက်ကြီးအစအနထိမှန်ခဲ့၍ သူမအား ထ---ဆေးရုံသို့ပို့ ဆောင်ခဲ့ပြီး ထိုဆေးရုံတွင် နှစ်ပတ်ထက်ပို၍ ဆေးကုသမှုခံယူခဲ့သည်။ နော်မ---မှာ သူမ၏ညာခြေထောက်ရှိ ဒူးခေါင်းတွင် လက်နက်ကြီးအစအနထိမှန်ခဲ့ပြီး ထ---ဆေးရုံတွင် ဆေးကုသမှုခံယူခဲ့ပြီးနောက် ၂၀၂၂ခုနှစ်၊ မတ်လ ၂၀ရက်နေ့တွင် ထိုဆေးရုံမှဆင်းလာခဲ့ပါသည်။ စောက---မှာ ၎င်း၏ညာခြေထောက်တွင် လက်နက်ကြီး အစအန ထိမှန်ခဲ့ပြီး စောတ---မှာ ၎င်း၏နောက်ကျောဘယ်ဖက်ခြမ်းတွင် လက်နက်ကြီးအစအနထိမှန်ခဲ့သည်။ ၎င်းတို့နှစ်ဦးကို ဆေးကုသမှုရရှိရန်အတွက် ထိုင်းနိုင်ငံရှိဆေးရုံတစ်ရုံသို့ ပို့ဆောင်ခဲ့ပြီး ၂၀၂၂ခုနှစ်၊ မတ်လ (ရက်အတိအကျမသိရှိရ) တွင် ဆေးရုံမှ ဆင်းလာခဲ့သည်။ သို့သော်လည်း ၎င်းတို့နှစ်ဦးသည် ဆေးရုံမှဆင်းပြီး နှစ်ပတ်ကြာလျှင် နောက်တဖန် ကျန်းမာရေးစစ်ဆေးရေးအတွက် ဆေးရုံသို့ ပြန်လာရန် လိုအပ်ခဲ့သည်။

ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (KNU) မှ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သော ထိုရွာသားတစ်ဦးစီကို ငွေ (၂) သိန်းကျပ်ထောက် ပံ့ပိုးခဲ့သည်။ KNU မှလည်း SAC လက်နက်ကြီးပစ်ခတ်မှုကြောင့်သေဆုံးခဲ့ရသော ရွာသားများ၏ မိသားစုဝင် တစ်စုစီ တိုင်းကို စာပုဒ်အခမ်းအနားအတွက် ငွေ (၃) သိန်းကျပ် ထောက်ပံ့ခဲ့သည်။

၂၀၂၂ခုနှစ်၊ မတ်လ ၅ရက်နေ့ လက်နက်ကြီးပစ်ခတ်ခဲ့သည့်နေ့တွင် ဝ---ကျေးရွာမှ အချို့သောရွာသားများသည် ကျေး ရွာမှ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်ခဲ့ကြသည်။ နောက်တစ်နေ့တွင် (၂၀၂၂ခုနှစ်၊ မတ်လ ၆ရက်နေ့) ဝ---ကျေးရွာမှကျန်ရှိသော ရွာသားများလည်း ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်ခဲ့သည်။ နီးစပ်ရာတောထဲသို့ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်ရသည့် အိမ်ထောင်စု (၃၉) အိမ်ထောင်စုရှိပြီး လူဦးရေအားဖြင့် စုစုပေါင်း (၃၀၈) ဦးရှိသည်။

ယခုချိန်တွင် ဝ---ကျေးရွာတွင်နေထိုင်သော ရွာသားများသည် ၎င်းတို့လယ်ယာခြံထဲတွင် အလုပ်လုပ်ရန် မသွားဝံ့ တော့ပဲ ၎င်းတို့အိမ်တွင်သာ အိပ်ကြရပါသည်။ ရွာသားများသည် SAC မှ ၎င်းတို့အိမ်ထဲတွင် မီးအ လင်းရောင် များတွေ့ရှိခဲ့မည်ဆိုပါက ၎င်းတို့နေရာသို့ လက်နက်ကြီးများထပ်မံ၍ ပစ်ခတ်မည်ကို ကြောက်ရွံ့နေခဲ့သည်။ ပုံမှန်အား ဖြင့်ဆိုလျှင် နွေရာသီတွင် ရွာသားများသည် ကောင်းမွန်စွာ စိုက်ပျိုးနိုင်ရန်အတွက် ၎င်းတို့ခြံများတွင် ချုံများခုတ်ထွင်း ရှင်းလင်း၍ မီးရှို့ခြင်းများ ကြိုတင်ပြုလုပ်သည်။ သို့သော်လည်း ရွာသားများသည် ၎င်းတို့ခြံထဲတွင် အလုပ်လုပ်နေစဉ် SAC မှ ၎င်းတို့အား လက်နက်ကြီးများပစ်ခတ်မည်ကို စိုးရိမ်ကြောက်ရွံ့နေကြသည်။

ရွာသားများသည် ၎င်းစိုက်ပျိုးခြံထဲတွင် မြေမြှုပ်မိုင်းများနင်းမိ၍ အန္တရာယ်ရှိကြောင်း မခံစားရဟု တင်ပြခဲ့သည်။ အဘယ်ကြောင့်ဆိုသော် ၎င်းတို့သည် မြေမြှုပ်မိုင်းများထောင်ထားသည့်နေရာဒေသများသို့ မသွားဘဲ ရှောင်ရှား၍ရ နေခြင်းဖြစ်သည်။ (KNLA မှ ရွာသားများအား တားမြစ်နေရာသို့ မသွားရန် သတိပေးခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်။) ရွာသားများ သည် SAC မှ လက်နက်ကြီးပစ်ခတ်မှုကိုသာ ကြောက်ရွံ့နေကြသည်။

SAC တပ်ဖွဲ့များမှ လက်နက်ကြီးပစ်ခတ်မှုကြောင့် အရပ်သားများ သေဆုံးခဲ့ရသည့်ကိစ္စနှင့်ပတ်သတ်ပြီး နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်းများနှင့် ဒေသခံ KNU ခေါင်းဆောင်များအနေဖြင့် ဖြေရှင်းပေးခြင်းမရှိဟု ရွာသားများမှ ပြောခဲ့သည်။ ၎င်းတို့မှ (နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်းများနှင့် ဒေသခံ KNU ခေါင်းဆောင်များ) (အရပ်သားနေထိုင်သည့်ဒေသအတွင်း) တိုက်ပွဲများမဖြစ်ပွားရန် ကြိုးပမ်းလုပ်ဆောင်မည်ဆိုပါက SAC လက်နက်ကြီးပစ်ခတ်မှုကြောင့် အရပ်သားများ အများစု သေဆုံးခဲ့ရမှာမဟုတ်ကြောင်း ရွာသားများမှ ယုံကြည်သည်။ ရွာသားများမှ မြေပြင်အခြေအနေကို စောင့်ကြည့်လေ့လာသည့်သူများရှိလားဟု မေးခွန်းထုတ်နေကြသည်။ နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်းများနှင့် ဒေသခံ KNU ခေါင်းဆောင်များမှ တစ်စုံတစ်ရာဖြေရှင်းပေးမည်ဟု ရွာသားများက မျှော်လင့်နေကြသည်။



အထက်ပါပုံများကို ၂၀၂၂ခုနှစ်၊ မတ်လ ၅ရက်နေ့ မူကြော်ခရိုင်၊ ဘူးသိုမြို့နယ်၊ မယ်ကလောကျေးရွာအုပ်စု၊ ၀--- ကျေးရွာတွင် ရိုက်ယူခဲ့သည်။ ပုံများတွင် SAC မှ လက်နက်ကြီးများပစ်ခတ်မှုကြောင့် သေဆုံးခဲ့သောရွာသားများနှင့် ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သော ရွာသားများကို ဖော်ပြထားပါသည်။ (ဓာတ်ပုံများ - KHRG)



KHRG



KHRG



KHRG

ဤပုံများကို ၂၀၂၂ခုနှစ်၊ မတ်လ ၅ရက်နေ့ မူကြော်ခရိုင်၊ ဘူးသို မြို့နယ်၊ မယ်ကလောကျေးရွာအုပ်စု၊ ၀--- ကျေးရွာတွင် ရိုက်ယူ ခဲ့သည်။ ပုံများတွင် SAC မှ လက်နက်ကြီးများ ပစ်ခတ်မှုကြောင့် သေဆုံးခဲ့သောရွာသားများနှင့် ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သော ရွာသားများကို ဖော်ပြထားပါသည်။ (ဓာတ်ပုံများ - KHRG)



KHRG

ဤပုံကို ၂၀၂၂ခုနှစ်၊ မတ်လ ၆ရက်နေ့ မူကြော်ခရိုင်၊ ဘူးသိုမြို့နယ်၊ မယ်ကလောကျေးရွာအုပ်စု၊ ၀--- ကျေးရွာ တွင်ရိုက်ယူခဲ့သည်။ ပုံတွင် ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သောရွာ သားတစ်ဦးကို တ---ဆေးရုံသို့ ပို့ဆောင်နေသည့် အခြေအ နေကို ဖော်ပြထားသည်။ (ဓာတ်ပုံ - KHRG)

ကရင်လူ့အခွင့်အရေးအဖွဲ့ (KHRG) အကြောင်း

၁၉၉၂ ခုနှစ်တွင် စတင်တည်ထောင်ခဲ့သော ကရင်လူ့အခွင့်အရေးအဖွဲ့ (KHRG) သည် မြန်မာပြည်အရှေ့ တောင်ပိုင်းရှိ လူ့အခွင့်အရေးအခြေအနေတိုးတက်ကောင်းမွန်လာစေရန်အတွက် လုပ်ဆောင်လျက်ရှိသည့် လွတ်လပ်သောလူထုအခြေပြုအဖွဲ့အစည်းတစ်ခုဖြစ်ပါသည်။ လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်ခံရမှုများကိုမှတ်တမ်း ပြုစုနိုင်ရန် ကရင်လူ့အခွင့်အရေးအဖွဲ့မှ ဒေသခံရွာသားများကို လေ့ကျင့်သင်ကြားပေးလျက်ရှိပါသည်။ ဒေသခံ ရွာသားများမှ ခံစားရသောလူ့အခွင့်အရေး ချိုးဖောက်ခံရမှုများကို ထင်ဟပ်စေရန်အတွက် ၎င်းတို့၏ အသံ၊ အတွေ့အကြုံ၊ စိုးရိမ်ပူပန်မှုများနှင့် အမြင်သဘောထားများကိုဖော်ပြပေးသောအစီရင်ခံစာများကို ရေးသား ထုတ်ဝေလျက်ရှိပါသည်။ ကရင်လူ့အခွင့်အရေးအဖွဲ့၏ လုပ်ငန်းများကိုပိုမိုသိရှိလိုပါက ၎င်း၏ဝဘ်ဆိုက် www.khrg.org တွင် ဝင်ရောက်ကြည့်ရှုလေ့လာနိုင်ပါသည်။